
       

A HTMT HíREI 

 

 

ROMÁNIA/ERDÉLY 

   
Miért (nem) írunk a színházról? 

A Korunk és a Játéktér folyóirat kolozsvári találkozásra invitál Június 22-én, szombaton. Laza beszélgetésre szerkesztőkkel, 

szerzőkkel, olvasókkal. Az est apropója: a Korunk frissen megjelent, Gasztronómia és kultúra tematikájú lapszáma, illetve a Játéktér 

2023/4-es száma, melynek tematikus tömbje az Étlap/Színlap címet viseli. Jelen lesznek a lapszámok szerkesztői – Balázs Imre 

József, Biró Réka, Deák Kati, György Andi –, más szerkesztők, szerzők és munkatársak. […] Társszervező: a KAB 

Színháztudományi szakbizottsága…” Forrás: KAB.ro: teljes cikk > 

XXX. Orvos továbbképző: Egészséges életmód a változó világban 

A Magyar Egészségügyi Társaság, a Báthory István Alapítvány és az Erdélyi Múzeum-Egyesület Orvostudományi és 

Gyógyszerészeti Szakosztálya, a Nagyenyedi Bethlen Gábor Kollégiummal partnerségben Egészséges életmód a változó világban 

címmel szervezi meg a XXX. Orvos továbbképzőt 2024. július 12. – július 14. között Nagyenyeden. A továbbképző részletes 

programja…” Forrás: EME.ro: teljes cikk > 

Gyászhír: Lajtha Ábel professzor, az MTA külső tagja 

Mély fájdalommal tudatjuk, hogy Lajtha Ábel neurokémius professzor, több mint három évtizedes főszerkesztője a Neurochemical 

Research című folyóiratnak, a New York állami Neurokémiai Központ igazgatója, több mint félezer tudományos publikáció 

szerzője, az MTA külső tagja május végén elhunyt. Lajtha Ábeltől az Magyar Tudományosság Külföldön Elnöki Bizottság 

Hírlevelének III. évfolyam (2013) 4. számában készült tudósportréjával búcsúzunk…” Forrás: MTA.hu: teljes cikk > 

A Kolozsvári Akadémiai Bizottság pályázati felhívása 

A Kolozsvári Akadémiai Bizottság elnöksége pályázati felhívást tesz közzé a 2024./II. támogatási időszakra. A szakbizottságokon 

keresztül benyújtandó pályázatok révén tudományos konferenciák, szimpóziumok, workshopok, egyéb rangos tudományos 

rendezvények megszervezésére valamint kiadványok megjelentetésére igényelhetnek támogatást.  Pályázatot nyújthatnak be az 

MTA romániai külső tagjai és köztestületi tagjai. […] A pályázatok benyújtásának határideje 2024. július 15…” Forrás: KAB.ro: 
teljes cikk > 

 

Magas az érvénytelen szavazatok aránya; mintegy 5 ezer szavazat a Kárpátokon túlról 

A június 9-i európai parlamenti választásokon leadott szavazatok 5,1 százalékát érvénytelennek nyilvánították; ez az egyik eddigi 

legnagyobb arány a választáson részt vevők számához viszonyítva – hívja fel a figyelmet az Expert Forum (EFOR) pénteken 

közzétett jelentésében. Az EFOR szerint több ok húzódhat a jelenség hátterében: […] vagy rosszul töltötték ki a jegyzőkönyveket, 

vagy sok volt a protestszavazat, vagy szándékosan érvénytelenítettek voksokat. […] Az egyik külföldi szavazókörzetnél elérte a 85 

százalékot” – olvasható a jelentésben. […] Az RMDSZ történelmi sikert ért el a június 9-i európai parlamenti választásokon, az 

utóbbi 20 év legjobb eredményét produkálták körülbelül 579.000 szavazattal. A Libertatea 1.582 jegyzőkönyvet elemzett, 

amelyekből kiderül, az RMDSZ 5.639 szavazatot szerzett ezekben a megyékben, ahol a népszámlálás szerint csak 223 magyar lakos 

él…” Forrás: 3szek.ro: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Podcast: Összeállítás a XI. Erdélyi magyar vendéglátás és turizmus konferenciáról 

Az Erdélyi Múzeum-Egyesület Jog-, Közgazdaság-, és Társadalomtudományi Szakosztálya az EME székházában szervezte meg a 

XI. Erdélyi magyar vendéglátás és turizmus konferenciát. A fórum lehetőséget kínált a vendéglátási és turisztikai 

kutatóműhelyeknek, hogy munkájuk eredményeit bemutassák. Előbb az esemény főszervezőjét Talpas János egyetemi oktatót, az 

Erdélyi Múzeum-Egyesület szakosztályvezetőjét faggattuk, akit a konferencia tartalmáról és céljairól, valamint saját, A Kolozs 

megyei üdülőtelepekről, valóságtól a politikáig című előadásáról is kérdeztünk…” Forrás: Kolozsvariradio.ro: teljes cikk > 

 

 

A Határon Túli Magyarok Titkárságának sajtószemléje 
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https://kab.ro/hirek/hir/miert-nem-irunk-a-szinhazrol-kozos-toprenkedes-1679
https://eme.ro/esemeny/xxx-orvostovabbkepzo-egeszseges-eletmod-a-valtozo-vilagban
https://mta.hu/magyar-tudomanyossag-kulfoldon/gyaszhir-elhunyt-lajtha-abel-az-mta-kulso-tagja-113729
https://kab.ro/hirek/hir/palyazati-felhivas-2024-ii-felevere-1680
https://www.3szek.ro/load/cikk/166510/magas-az-ervenytelen-szavazatok-aranya
https://transtelex.ro/kozelet/2024/06/14/karpatokon-tuli-szavazatok-ep-valasztas-rmdsz
https://www.kolozsvariradio.ro/2024/06/13/turizmus-regi-es-uj-utakon/


       

Erdély, Magyarország, Amerika villan fel Ágoston Vilmos önéletírásában 

Ágoston Vilmos utolsó könyve egy bensőséges vallomás, amelyben életének igazságtalanságait megbocsátva és sorsával 

megbékélve tárja elénk gondolatait. A szerző életének utolsó hónapjaiban végső erőfeszítéssel készült Kegyelemkenyér 

fülszövegében így vall: „Ez a könyv dokumentált tanulmány az életutamról Erdélytől Magyarországon át Japánba majd Amerikába. 

Elmélkedések a szabadság és a demokrácia állapotáról, diktatúrákról és szellemi hatásokról, elvekről, amelyeket sorsom utolsó 

esztendejében összegeztem, rákos betegségem idején. […] A probléma ott kezdődött, hogy a tudás felhalmozása nem hozott 

nyugalmat, ellenkezőleg, növelte a kétséget…” Forrás: Transtelex.ro: teljes cikk > 

Kiállítás: Zord időkre emlékezve 

Emlékezzünk zord időkre címmel nyílt kiállítás a Pata utcai református templom Fehér galériájában. Az első és a második 

világháború eseményeinek szentelt fotókiállítás június végéig látogatható. […] A megnyitót követően előbb Benkő Levente 

történésszel beszélgettünk az események történelmi hátteréről és lefolyásáról. […] Ezután Jakab-Medvéssy Alice az általa készített 

és kiállított fotókat ajánlja figyelmünkbe…” Forrás: Kolozsvariradio.ro: teljes cikk > 

Csép Sándorról mutattak be emlékkönyvet a Györkös-emlékházban 

Csép Sándor televíziós szakember (1938-2013) halálának tizedik évfordulójára készült el a Sorskérdéseink hordozója című könyv, 

amelyben özvegye, Albert Júlia színművész ismerteti Csép Sándor életét és munkáját, de helyet kapnak munkatársainak emlékező 

írásai is. A könyv csütörtöki kolozsvári bemutatóján először Maksay Ágnes televíziós szerkesztő emlékezett a Györkös-

emlékházban Csép Sándorra, majd H. Szabó Gyula szerkesztő, közíró moderálta azt a beszélgetést, amelynek során Albert Júlia 

még több részletet árult el a Csép Sándort foglalkoztató kérdésekről, mint az erdélyi magyarság megmaradása, demográfiai 

problémák stb. […] Hitte, bár egyre kevesebben vagyunk, de van még remény. Az anyákon múlik, hogy megmaradjon az erdélyi 

magyarság…” Forrás: Szabadsag.ro: teljes cikk > 

Visky András Kitelepítés című regénye a legnépszerűbb határon túli könyv 

A korábbinál jóval több, összesen 12 kategóriában hirdették ki a Libri irodalmi díj nyerteseit. Díjazták az év határon túl 

legnépszerűbb könyvét és 2023 legjobb tényirodalmi kötetét is – míg az előbbi elismerésben Visky András Kitelepítés című regénye, 

utóbbi kategóriában Karikó Katalin Áttörések című életrajzi műve részesült…” Forrás: Erdelyinaplo.ro: teljes cikk > 

Helyzetkép: Oltfej 

Nagy község Bodokpolgármestere, Fodor István 1990-től irányítja a három települést. […] A zaláni Várhegy mint helynév 1805-

ből ismert, a Pincevár 1869-ből, a Vármező 1875-ből. De hogy itt még egy ellenőrző ásatásra szükség lenne, azt Székely Zoltánnak 

egy későbbi és meglepetést okozó megállapítása is megalapozza. Ő ugyanis a háromszéki várakról és lakóháztípusokról 1976–77-

ben megjelent tanulmányában Pincevárat az árkosi Várheggyel együtt, árokkal körülvett és földgáttal megerősített földvárként 

említi. […] Bekopogtattunk a 830 református lelket pásztoroló Roth Leventéhez, aki tizenkét esztendeje szolgál Bodokon…” Forrás: 

3szek.ro: teljes cikk > 

Magyar Feltalálók Napja Sepsiszentgyörgyön 

Rendhagyó panelbeszélgetés gazdagítja az idén harmadik alkalommal június 13–15. között a megszokott helyszínen, az egykori 

sepsiszentgyörgyi dohánygyárban zajló, a magyar feltalálók napja alkalmából a Székelyföldi Hírközlési Örökség Egyesület csapata 

által szervezett kiállítást. A beszélgetés apropóját az adja, hogy közel két évtized után tavaly kettővel bővült a magyar Nobel-díjasok 

köre Karikó Katalin és Krausz Ferenc személyében. […] A rendezvény egyik kiemelt programpontja egy panelbeszélgetés, amely 

keretében Fejér Szilárd vegyészkutató és Pető Mária fizikus a két kutató munkásságát ismerteti, illetve bemutatják, elemzik azt a 

teljesítményt, eredményeket, amelyek nyomán valaki a Nobel-díj kitüntetettje lehet. A csütörtök délután negyed hattól zajló 

beszélgetés moderátora Erdély András újságíró…” Forrás: 3szek.ro: teljes cikk > 

Felmérés: Az egyetemválasztás fő szempontjai 

A felvi.ro portál 2020 májusában létesült, a koronavírus-járvány idején. A végzős középiskolásoknak ez már akkor nagy segítség 

volt, hiszen a vírushelyzetre való tekintettel nem járták körbe a településeket az egyetemeket ismertető karavánok. A portál 

indulásakor már volt egy felmérés, ami arra irányult, hogy hogyan választanak felsőoktatási intézményt a diákok. […] Már akkor 

kiderült, hogy nagyon fontos a magyar középiskolások számára, hogy anyanyelvükön tanulhassanak, de ha nagyon szeretnének egy 

bizonyos szakon tanulni, amely nem érhető el magyarul, akkor elmennek egy román vagy angol képzésre. […] Most ismét egy 

kutatást készít a felvi.ro. Arra vagyunk kíváncsiak, hogy milyen felvételizők a mostani középiskolások ‒ ismertette a kutatás első 

témakörét Lázár Beáta, a kutatás vezetője…” Forrás: E-nepujsag.ro: teljes cikk > 

https://transtelex.ro/kultura/2024/06/13/agoston-vilmos-konyv-oneletrajz
https://www.kolozsvariradio.ro/2024/06/11/isonzoi-doberdoi-csatak-fotokiallitas/
https://szabadsag.ro/article/csep-sandorrol-mutattak-be-emlekkonyvet-gyorkos-emlekhazban
https://erdelyinaplo.ro/aktualis/visky-andrasnkitelepitesncimu-regenye-a-legnepszerubb-hataron-tuli-konyv-atadtak-a-libri-irodalmi-dijakat-budapesten
https://www.3szek.ro/load/cikk/166413/eletorom-es-virag-oltfejben
https://www.3szek.ro/load/cikk/166437/mi-fan-teremnek-a-nobel-dijak-magyar-feltalalok-napja
https://e-nepujsag.ro/articles/az-egyetemvalasztas-fo-szempontjai


       

SZLOVÁKIA/FELVIDÉK 

Múltidéző: 221 éves a marosvásárhelyi hivatásos színjátszás 

A marosvásárhelyi színjátszás történetének fontos dátuma 1803. június 12. 221 évvel ezelőtt a Wesselényi Miklós által alapított 

kolozsvári „teátrális direkció” átiratban kereste meg Marosszék adminisztrátorát, gróf Teleki Mihályt, illetve a város közigazgatási 

tanácsát, hatheti vendégjátékra kérve támogatást. A testület pártfogó hozzájárulását követően az akkor már közel egy évtizede 

működő kolozsvári társulat sokoldalú vezető művésze és Wesselényi megbízottja, Kotsi Patkó János érkezik Marosvásárhelyre. Két 

tanácsnokot rendel mellé a városvezetés. […] A Székely Szó 1942. május 3-i számában a 140 éves marosvásárhelyi színjátszás 

történetét vázoló évfordulós cikkben a szerző a következő megjegyzést teszi…” Forrás: E-nepujsag.ro: teljes cikk > 

 

Bemutatták a nemes község, Felsőtúr monográfiáját 

Június 14-én délután mutatták be a Felsőtúrról készült első összefoglaló monográfiát. Csáky Károly kötete, a Felsőtúr – Falu a 

Korpona-patak völgyében című kiadvány hiánypótló a község történelmében – hangzott el a kultúrházban tartott könyvbemutatón. 

[…] „Falunk majd ezer éves múlttal rendelkezik, első írásos említése 1156-ra datálható. […] Az említett változások érintik a falu 

látképét, mára már eltűntek a nádfedeles házak, kivesztek a régi mesterségek, elhagytuk a népszokásokat. A most bemutatott kötet 

mindezeknek emléket állít – fogalmazta a falu első embere, Varga Péter. […] A szerzővel Lendvay Tibor, nyugállományú 

iskolaigazgató beszélgetett. Elsőként röviden felvázolta Csáky Károly szerteágazó írói munkásságát. Csáky Károly elsőként a 

kutatásról és a források megkereséséről szólt…” Forrás: Felvidek.ma: teljes cikk > 

Beszélgetés: Kassa nem város volt, hanem világnézet ezt keresték Máraiék mindenhol, mondja Ötvös Anna 

A Márai Sándor Emlékház 2019-ben nyílt meg. Az egyetlen állandó kiállításról van szó, amit teljes egészében Márai Sándor életének 

és életművének szentelnek. A múzeum igazgatójával, Ötvös Annával beszélgettünk. A Márai Sándor Emlékház igazgatója szerint 

az író rajongótábora nemzetközi összetételű, bár a legnagyobb része természetesen magyar anyanyelvű. „De ma már Márai világhírű 

író. A gyertyák csonkig égnek című regényének legalább 43 különböző nyelvű fordítása van. A mi kiállításunkat 2019-től napjainkig 

több mint 15 ezren látogatták meg 46 országból. […]  A szlovák Márai-kép kialakulásához legtöbbet a Kalligram Kiadó tette azzal, 

hogy megjelentette az író műveit szlovákul. Azt az írót ismerjük, akit olvasunk. Nagyon fájlalom, hogy ez a folyamat megszűnt, a 

pozsonyi Kalligram már nem létezik, évek óta nem születnek Márai-fordítások…” Forrás: Napunk.sk: teljes cikk > 

Podcast: A megnövekedett kamatok ellenére a háztartások és a vállalkozói szektor is bírja a hitelfizetések terheit 

Az infláció csökkent és a kamatlábak esetében is hasonló tendencia várható, mindamellett a vállalkozások és a háztartások is jól 

bírják a hitelfizetési terheiket a megnövekedett kamatok ellenére – áll a Szlovák jegybank jelentésében, amely viszont említést tesz 

a szlovák gazdaság pénzügyi helyzetét illető kockázatokról is. Dudás Tamás közgazdásszal, a Páneurópai Egyetem Gazdasági és 

Vállalkozástudományi Karának dékánjával, egyetemi docenssel Kálmán Norbert beszélgetett…” Forrás: Patria24.sk: teljes cikk > 

Podcast: Városi séta ‒ Ipolyság 

Ipolyság a mai Nyitra megye egyik települése a lévai járásban, s talán kissé elfeledett városnak is gondolhatjuk, hiszen ahhoz képest, 

hogy egykor Hont vármegye székhelye volt, a vármegye trianoni kettészakítása után elvesztette központi szerepét a térségben. […] 

A Honti Múzeum épülete elől indultunk sétára a múzeum igazgatójával, Pálinkás Tibor történésszel…” Forrás: Patria24.sk: teljes 

cikk > 

Gábor Bertalan, szepsi esperes-plébános, egyházbíró és pápai káplán aranymiséje Szepsiben és Bodollóban  

Mons. Gábor Bertalant 1974. június 9-én – a pozsonyi Szent Márton-dómban 64 társával együtt szentelték pappá. […] 50 év múltán 

a szepsi plébániatemplomban a hívek sokaságának közösségében ünnepelhette jubileumát, Bodollóban pedig a paptársak koszorúja 

állta körül az oltárnál. […] A szepsi magyar nyelvű szentmise záró áldása előtt Pásztor Zoltán püspöki helynök és Száraz János 

somodi plébános, valamint Nagy István, a szepsi Boldog Salkaházi Sára Egyházi Iskolaközpont igazgatója köszöntötték a jubilánst, 

az iskola lelki vezetőjét. A fél évszázados állhatatos papi szolgálat után, talán tanulságként is érdemes felidéznünk Gábor Bertalan 

életútját. […] Ideje és lehetőségei szerint rendszeresen publikál. 1997-ben Pankovics Miklóssal közösen indította el a kassai 

egyházmegye egyetlen magyar nyelvű egyházi és közéleti lapját, a Harangszót…” Forrás: Felvidek.ma: teljes cikk > 

 

https://e-nepujsag.ro/articles/221-eves-a-marosvasarhelyi-hivatasos-szinjatszas
https://felvidek.ma/2024/06/bemutattak-a-nemes-kozseg-felsotur-monografiajat/
https://napunk.dennikn.sk/hu/4049083/kassa-nem-varos-volt-hanem-vilagnezet-ezt-kerestek-maraiek-mindenhol-mondja-otvos-anna-interju/
https://patria24.rtvs.sk/2024/06/06/az-adosok-stabilan-fizetik-hiteleiket-de-az-allamnak-tovabb-kell-takarekoskodnia-a-jegybank-szerint/
https://patria24.rtvs.sk/2024/06/14/varosi-seta-ipolysag/
https://patria24.rtvs.sk/2024/06/14/varosi-seta-ipolysag/
https://felvidek.ma/2024/06/az-utmutato-magyar-szentek-nyomdokaban/


       

SZERBIA/VAJDASÁG 

A Jókai Napok utolsó versenynapja 

Június 14-én, pénteken, az 59. Jókai Napok utolsó versenynapján délelőtt a dunaszerdahelyi Fókusz Diákszínpad vitaszínházi 

előadást mutatott be, Kuklis Katalin rendező irányításával, „Rajta vagyok” címmel. Történelmi korszakokon keresztül mutatták be, 

hogyan fejlődött az emberek közötti telekommunikáció, azután minden egyes helyzetet megbeszéltek a nézőkkel. […] Délután a 

pozsonyi PoSzaTa csoport „Ma, holnap, tegnap” címmel diákdrámát játszott nem csak diákoknak, Szénási Levente és Kulich Tibor 

rendezésében…” Forrás: Felvidek.ma: teljes cikk > 

Megemlékezés: 80 éve hurcolták el a dunaszerdahelyi lakosság felét 

A dunaszerdahelyi zsidó hitközség elindította az Emlékezz és emlékeztess megnevezésű projektet, melynek részeként információs 

roll-upokat helyeztek el a város különböző intézményeiben, júliusban pedig a helyi zsidó temetőben emlékeznek a városból és 

környékéről 80 évvel ezelőtt, június 15-én elhurcolt zsidó polgárokra. […] Szeretnénk emlékeztetni Dunaszerdahely város diákjait 

és lakosait a szörnyűségekre és az igazságra, ami a második világháború idején történt városunkban és környékén – fejtette ki 

Schwartz József, a dunaszerdahelyi zsidó hitközség vezetője a Paraméternek…” Forrás: Parameter.sk: teljes cikk > 

 

Politikum: Európai Unió helyett BRICS? 

Szerbiában ma már a szándék sincs meg arra, hogy az ország az Európai Unió felé mozduljon el, miután ezentúl Aleksandar Vulin 

miniszterelnök-helyettes tesz javaslatokat a Szerbia és a BRICS országok közötti együttműködésre? Vulin a BRICS-tagságot az 

uniós csatlakozás alternatívájának tekinti…” Szmsz.press: teljes cikk > 

A Festett üvegablakok című konferenciakötetet mutatták be a Szabadkai Városi Múzeumban 

A Szabadkai Városi Múzeumban, a szecesszió napja rendezvénysorozathoz kötődően, bemutatták a Festett üvegablakok című 

konferenciakötetet. A tanácskozás a Magyar Géniusz Program keretében valósult meg. A kiadványról, a benne található 

tanulmányokról és a konferenciáról Korhecz Papp Zsuzsanna, a Szabadkai Városi Múzeum restaurátora, az MTA külső 

köztestületének tagja a Festett üvegablakok projektvezetője tartott beszámolót: A kutatói program keretében nem csupán a 

konferenciát tartottuk meg, hanem restauráltuk a Kratzmann-féle Szent István-üvegablakot és egy weboldalt is létrehoztunk, a 

tanulmánykötet prezentációja pedig a projektum záró rendezvénye is egyben. […] A kötet tizenhárom tanulmányt tartalmaz, és az 

egész kárpát-medencei örökséggel foglalkozik, kezdve az első üvegfestő művészektől, a historikus korszaktól, egészen a 

közelmúltig…” Magyarszo.rs: teljes cikk > 

Szabadkán bemutatták Hernyák György Amit... című verseskötetét 

Vasárnap este mutatták be Szabadkán Hernyák György nyugalmazott egyetemi tanár, színházi rendező Amit… című verseskötetét 

a Klein House kávézóban barátok, kollégák, egykori diákok társaságában. A Hernyák György fafaragványaival illusztrált kötet a 

Családi Kör gondozásában jelent meg, a szerzővel a lap munkatársa, Kókai Péter beszélgetett. […] Kókai emlékeztetett, hogy ő is 

az írott szó világából jön, de az egy teljesen más világ, amelyben a logika, a racionalitás, az okok és következmények mezsgyéjén 

próbálja felépíteni írásait, amiket minden oldalról megpróbál alátámasztani. Hernyák kötete azonban ennek a teljes ellentéte, abban 

szabadon szárnyal a szellem, és egy-egy rím, vagy egy szójáték kedvéért „elkalandozik jobbra, vagy balra…” Szmsz.press: teljes 

cikk > 

Előadás: Fauve-ok, azaz „Vadak” voltak-e a nagybányai Neósok? 

Ezzel a címmel tartott előadást Barki Gergely művészettörténész a Szabadkai Városi Múzeumban. A Nagybányai remekművek 

magángyűjteményekből című kiállítás, amely köré épült az előadás, június 30-ig tekinthető meg. […] Barki Gergely, 

művészettörténész: „Voltak olyanok, akik tényleg beleesnek ebbe a kategóriába, fauve festővé váltak. Egyértelműen ide tartozik 

Czóbel Béla, mert ő a francia fauve mesterekkel, Matisse-szal, Dearinnel, Vlamickkel együtt állított ki. Az biztos, hogy neki nagy 

hatása volt Nagybányán. […] Ninkov K. Olga, művészettörténész, az MTA külső köztestületének tagja: „Mindenkit csak invitálni 

tudok, hogy aki nem nézte meg, nézze meg. Most lehet eredetiben látni ezeket a képeket, híres alkotókról és jó festményekről van 

szó. Közöttük vannak vajdaságiak is, mint Pechán József, akitől most olyan festmények szerepelnek a kiállításban, amelyek 

magyarországi magángyűjteményekből származnak…” Pannonrtv.com: teljes cikk > 

https://felvidek.ma/2024/06/telekommunikacio-introvertalt-idohurok-majdnem-elet-majdnem-halal/
https://parameter.sk/1139926/80-eve-hurcoltak-el-a-dunaszerdahelyi-lakossag-felet-a-varos-legszornyubb-idoszakara-emlekeztetnek/
https://szmsz.press/2024/06/16/europai-unio-helyett-brics/
https://www.magyarszo.rs/kultura/a.310137/A-szemet-gyonyorkodteto-orokseg
https://szmsz.press/2024/06/16/nincsenek-korszakaim-ami-eppen-jon-azt-leirom/
https://szmsz.press/2024/06/16/nincsenek-korszakaim-ami-eppen-jon-azt-leirom/
https://pannonrtv.com/rovatok/kultura/fauve-ok-azaz-vadak-voltak-e-nagybanyai-neosok#cikk-gallery
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Videó: Évadzárás az Újvidéki Színházban 

A Történt egyszer Újvidéken az Újvidéki Színház ötvenedik évfordulójára készült zenés színházi előadás, melyet Urbán András, a 

színház igazgatója állított színpadra. […] Én egyértelműen egy nagyon kemény, munkával teli évadnak és művészileg egyértelműen 

sikeres évadnak érzem. Azt gondolom, hogy ebben az évadban érezhetően nőtt a látogatottsága ennek a színháznak, nemcsak az új  

előadásoknak, hanem a régebbi előadások közül is van, ami újra életre kelt, újra telt ház előtt játsszuk. Sikerült sokkal erőteljesebben 

jelen lennünk a városban. Az előadás öt díjat kapott a 69. Sterija Játékokon. Szalai Bence a fesztivál legjobb fiatal színésze lett, a 

legjobb mellékszereplő díját pedig László Judit vehette át…” Rtv.rs: teljes cikk > 

Megnyílt Penovác Endre kiállítása Topolyán 

Topolya Község Múzeumában csütörtökön ünnepélyes keretek között, nagy érdeklődés mellett megnyílt Penovác Endre aquArt 

című kiállítása. A világhírű festőművész alkotásait legutóbb tizenkét éve, 2012-ben láthatta a topolyai közönség az Egy csepp otthon 

című kiállításon, az Art Galleryben, a Topolyai Művésztelep galériájában. Mint a cím is sugallja, a kiállítás technikájában, de több 

kép témájában is kötődik a vízhez: a közönség akvarellel és kínai tussal készült 28 festményt tekinthet meg a múzeum emeleti 

termeiben. Penovác Endre művészetének egyik legkiemelkedőbb jellemzője az akvarell technika mesteri alkalmazása, amely 

lehetővé teszi számára, hogy különleges atmoszférát és érzelmi mélységet közvetítsen alkotásain ‒ ezt a gondolatot emelte ki 

megnyitóbeszédében Radaković Marina, Topolya Község Múzeumának megbízott igazgatója és Klájó Adrián képzőművész, 

Topolya Község Múzeumának munkatársa…” Magyarszo.rs: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Rózsa Zsombor pedagógus, sakkmester kapta az idei Jó ember-díjat 

Közösségfejlesztő tevékenységéért, a sakk oktatási alkalmazásáért, népszerűsítéséért Rózsa Zsombor vajdasági magyar pedagógus, 

sakkmester, építőmérnök kapta idén a Káplár László Emlékére Kulturális Alapítvány Jó ember-díját. Tanári pályája kezdetén, 2010-

ben a vajdasági Csantavéren a Hunyadi János Általános Iskolában szervezett sakkszakkört először, négy év alatt hatszáz gyermeket 

kapcsolt be, és neki köszönhetően tantárgyi foglalkozásként is meghonosodott az intézményben a népszerű elmesport. Néhány évvel 

később a palicsi iskolában matematikát, fizikát és sakkot tanított, az általa tartott szakköri és tantárgyi foglalkozásokon részt vevő 

gyerekek a következő években 133 dobogós helyezést értek el sakkversenyeken…” Hetnap.rs: teljes cikk > 

 

Beszélgetés: Orosz Ildikó beregszászi egyetemvezető a magyarság helyzetéről 

A matematikus végzettségű Orosz Ildikó, az MTA külső köztestületének tagja – aki didaktikát és nevelésszociológiát oktat az általa 

vezetett beregszászi főiskolán – a helyi magyarságnak a háború kezdete óta tapasztalható lelkiállapotáról, mindennapjairól, az 

oktatás helyzetéről és a nyelvi jogok alakulásáról is beszélt lapunknak. […] „Ukrán állampolgárként természetesen mindenki érintett 

a kárpátaljai magyarok közül, akik ott élnek, de mindenki másképp, és mindenki másféle válaszokat ad, egyéni helyzetének, 

mentalitásának, lehetőségeinek megfelelően. […] Nagyon sok energiát, munkát fektettek a segítésbe, annak ellenére, hogy az elmúlt 

öt évben elég ellenséges hangnem meg gondolkodás alakult ki a kárpátaljai magyarokról […] 35 olyan tanár-diák van, akinek a 

háborúban, a fronton van a testvére, apja, közeli rokona…” Forrás: Kronikaonline.ro: teljes cikk > 

Beszélgetés: Lődár Jenő, a Görögkatolikus Ifjúsági Szervezet elnöke 

A GISZ a háborús körülmények között is igyekszik megtartani minden korábbi programját és továbbra is egyben tartani azokat a 

kárpátaljai magyar görögkatolikus fiatalokat, akik számára fontos a hit, az egyház, a nemzet és a hagyományok. Lődár Jenő atyával, 

a szervezet elnökével a fiatalok kérdéseiről, és az erre adható válaszokról beszélgettünk. [...] Rengeteg programot kínálnak a 

fiataloknak a lelki gyakorlatoktól a sportnapokon, ikonfestő táborokon, bibliai napokon keresztül az ifjúsági találkozókig. Mint azt 

Lődár Jenő elmondta, a „hangosabb, mulatozósabb” programokról, mint például az év eleji jótékonysági koncertjükről a háború óta 

kénytelenek lemondani, most inkább a lelki oldalra, a közösség megerősítésére, az összetartásra fókuszálnak…” Forrás: Kiszo.net: 

teljes cikk > 

Beszélgetés: Szűcs Paula, kardiológus 

Már iskolás korában az életmentésre készült. Álmát valóra váltva ma kardiológusként gyógyít. Alapmunkahelyén kívül egy ungvári 

magánklinikán, hétvégenként egy nagyszőlősi magánklinikán is fogad. A stressz, a bonyolult esetek doppingolják a legjobban. 

Kulcslyuk rovatunk mai vendége Szűcs Paula, az Ungvári Városi Klinikai Kórház kardiológusa. […] Nagyszőlősön születtem, a 

Perényi Zsigmond Középiskolában érettségiztem. Az Ungvári Nemzeti Egyetem orvosi karán tanulva a gyakorlatomat már a városi 

https://www.rtv.rs/hu/kult%C3%BAra/%C3%A9vadz%C3%A1r%C3%A1s-az-%C3%BAjvid%C3%A9ki-sz%C3%ADnh%C3%A1zban_1548248.html
https://www.magyarszo.rs/kultura/kepzomuveszet/a.310184/Csobbanas-az-akvarell-vilagaba
https://pannonrtv.com/rovatok/kultura/aquart-cimmel-nyilt-kiallitasa-penovac-endre-festomuvesznek-topolyan
https://hetnap.rs/cikk/Rozsa-Zsombor-pedagogus-sakkmester-kapta-az-idei-Jo-ember-dijat-48354.html
https://kronikaonline.ro/kulfold/bkarpataljan-farad-a-sok-nehezseg-miatt-a-tarsadalom-de-probalunk-tulelnir-n-orosz-ildiko-beregszaszi-egyetemvezeto-az-ottani-m
https://kiszo.net/2024/06/16/gisz-eltetik-a-remenyt-a-fiatalokban%e2%94%82kiszo-interju/
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kórházban töltöttem. […] A magyar iskola elvégzése után nem voltak nyelvi nehézségei az egyetemen? […] Mivel vegyes családból 

származom – nagyapám magyar anyanyelvű, a szüleim viszont ukránul beszélnek –, odahaza gyakorlatilag csak ukránul társalgunk, 

így soha nem okozott gondot a nyelv. Nagyapám, majd az iskola révén anyanyelvi szintre emeltem a magyar nyelvtudásomat…” 

Forrás: Kiszo.net: teljes cikk > 

 

Podcast: Schouw-Naphegyi Andrea könyvet írt küzdelmeiről, dilemmáiról és szakaszgyőzelmeiről 

Igen ritka tünet együttessel jellemezhető betegség ellen küzd immár évek óta. Újságíró, politikában és közéletben egykor jártas, 

jelenleg a fogyatékossággal élő személyek jogait védő civil szervezet elnöke Hollandiában, ahova 17 éve költözött ki. Most könyvet 

írt küzdelmeiről, dilemmáiról és szakaszgyőzelmeiről. Az Exit kiadónál megjelenő kötetét a Kolozsvári Magyar Napokon mutatja 

be. […] Schouw-Naphegyi Andrea Andrea a Kolozsvariradio Tetőterasz című műsorának vendége volt pénteken…” Forrás: 

Kolozsvariradio.ro: teljes cikk > 

Beszélgetés Pataki Ildikóval, a Magyar Diaszpóra Tanács USA Regionális Elnökével 

Pataki Ildikó friss diplomás gyógypedagógusként látogatott először Amerikába, szakmai kihívásokat keresve. Amikor 

összeházasodott magyar származású, de Amerikában született és felnőtt férjével, eldőlt, hogy maradni fog. Három gyermeket 

neveltek fel, s több mint két évtizede aktív részese a San Francisco-i magyar közösség életének. Amikor a Diaszpóra Tanács tagja 

lett, kinyílt számára a világ, elnökként pedig azon dolgozik, hogy mindenkihez eljuttassa az amerikai magyarságot érintő hasznos 

információkat (szervezetek, események, ösztöndíjak) és tágabb együttműködéseket ösztönözzön a diaszpórában.  […] Két évig 

dolgoztam vendégprofesszorként a michigani egyetemen, olyan helyen és olyan projekten, amiről nem is álmodtam korábban. […] 

Nemcsak a magyar iskola, az egész itteni magyar közösség is elég jól együttműködik. Az iskola abban is különleges, hogy a világon 

elsőként viseli Kányádi Sándor nevét…” Forrás: Bocskairadio.org: teljes cikk > 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

              

            Összeállította: Bóna László 

https://kiszo.net/2024/06/16/szucs-paula-az-orvos-lehetosegei-is-vegesek-nem-vagyunk-istenek/
https://www.kolozsvariradio.ro/2024/06/11/egy-az-egymilliobol-naphegyi-andrea/
https://www.bocskairadio.org/nem-szabad-csak-onmagunkkal-foglalkozni-beszelgetes-pataki-ildikoval-a-magyar-diaszpora-tanacs-usa-regionalis-elnokevel/

